



គម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅ មូលដ្ឋានសហគមន៍ (CDRR)

ADB - Grant 9178 - CAM



Japan Fund for Poverty Reduction

មាតិកា

សេចក្តីផ្តើម

ប្រវត្តិគ្រោះមហន្តរាយ

បង្ហាញពីបទពិសោធនៃការ
គ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិ
ភ័យគ្រោះមហន្តរាយ

លេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ.
យល់ដឹងពីការគ្រប់គ្រង និង
កាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះ
មហន្តរាយ

ការប្តេជ្ញាចិត្ត



**ករណីសិក្សាលេខ ០៩៖ សមត្ថភាពក្នុងការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយគ្រោះ
មហន្តរាយនៅស្រុកកោះសូទិន ខេត្តកំពង់ចាម ។**

■ សេចក្តីផ្តើម

យោងកិច្ចព្រមព្រៀងហិរញ្ញប្បទាន ចុះថ្ងៃទី២៧ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១៤ រវាងរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា និងធនាគារអភិវឌ្ឍន៍អាស៊ី ដើម្បីអនុវត្តគម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានក្នុងគោលបំណងដើម្បីកាត់បន្ថយនូវផលប៉ះពាល់អវិជ្ជមានដែលបណ្តាលមកពីគ្រោះទឹកជំនន់ និងគ្រោះមហន្តរាយដដែលៗ ទៀតចំពោះសហគមន៍ ដែលងាយរងគ្រោះបំផុតនៅប្រទេសកម្ពុជា ជាពិសេសនៅក្នុងខេត្តគោលដៅទាំង០៦ រួមមាន៖ ខេត្តកំពង់ចាម ខេត្តកំពង់ធំ ខេត្តសៀមរាប ខេត្តព្រៃវែង ខេត្តបាត់ដំបង និងខេត្តបន្ទាយមានជ័យ ព្រមទាំងមានសូចនាករស្តីពីការអនុវត្តការងារសំខាន់ៗមួយដែលមានស្រាប់នៅក្នុងលទ្ធផលទី៤រួមមាន៖ (០១) ប្រមូលផ្តុំការអនុវត្តល្អ ៗ ករណីសិក្សា និងវិធីសាស្ត្រថ្មីៗនៅឃុំ ស្រុក និងខេត្តគោលដៅ (០២) រៀបចំសិក្ខាសាលាផ្សព្វផ្សាយនៅថ្នាក់ក្រោមជាតិ និងថ្នាក់ជាតិ ព្រមទាំងប្រមូលទុក និងគ្រប់គ្រងឯកសារទាំងអស់នេះតាមវិធីសាស្ត្រយូរអង្វែង ។

គម្រោងនេះនឹងជួយដល់ឃុំចំនួន ៥៤ មកពី ១៨ ស្រុក នៃខេត្តទាំងប្រាំមួយដើម្បីរៀបចំផែនការគ្រប់គ្រងហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ និងការបន្តនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។ អគ្គលេខាធិការដ្ឋានគណៈកម្មាធិការជាតិគ្រប់គ្រងគ្រោះមហន្តរាយគឺជាស្ថាប័នប្រតិបត្តិ ចំណែកឯលេខាធិការដ្ឋានគណៈកម្មាធិការជាតិសម្រាប់អភិវឌ្ឍន៍ប្រជាធិបតេយ្យនៅថ្នាក់ក្រោមជាតិ គឺជាស្ថាប័នអនុវត្ត។

■ ប្រវត្តិគ្រោះមហន្តរាយ

ខេត្តកំពង់ចាមគឺជាខេត្តមួយក្នុងចំណោមខេត្តទាំងប្រាំមួយដែលបិតក្នុងគោលដៅរបស់គម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋាន។ ខេត្តកំពង់ចាមមានស្រុកចំនួន ១០ និងឃុំចំនួន ១០៩ ប៉ុន្តែស្រុកដែលបិតក្នុងគោលដៅគម្រោងមានតែចំនួនតែ ០៣ស្រុក គឺ កោះសូទិន កងមាស និងកំពង់សៀម និងឃុំចំនួន ០៩ ក្នុងនោះរួមមាន៖ កៀនជ្រៃ កោះរកា កោះទន្ទឹម អង្គរបាន ខ្មៅ សួរគង កំពង់រាប កោះសូទិន និងពាមប្រឆោះ។ នៅក្នុងករណីសិក្សាលើទីប្រាំបួននេះក្រុមការងារយើងខ្ញុំបានលើកយកស្រុក

កោះសូទិន ស្រុកនេះមាន ០៨ឃុំ តែឃុំដែលបិតនៅក្នុងគោលដៅរបស់គម្រោងគឺចំនួន ០៣ឃុំ ក្នុងនោះរួមមានឃុំកំពង់រាប កោះសូទិន និងពាមប្រឆោះ។ បើតាមភូមិសាស្ត្រស្រុកកោះសូទិនគឺជាស្រុកមួយងាយទទួលរងគ្រោះទឹកជំនន់ជាងគេ ដោយសារមានភូមិសាស្ត្រជាប់ជាមួយដងទន្លេមេគង្គក្រោម និងមានភូមិចំនួន ៨៥ ដែលកំពង់រាបនៅលើកោះក្នុងទន្លេមេគង្គក្រោម។ តាមការសន្ទនាផ្ទាល់ជាមួយលោក **ឆយ ថារិន** គឺជាអភិបាលរងស្រុកកោះសូទិន និងជាសមាជិកម្នាក់បិតក្នុងក្រុមការងារលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.ស. នៅស្រុកកោះសូទិនបានមានប្រសាសន៍ថា “នៅឆ្នាំ ២០០៩ ស្រុកកោះសូទិនមិនទទួលរងការវាយប្រហារពី រោគសាណា ខ្លាំងខ្លាជួចខេត្តកំពង់ធំទេ តែស្រុកនេះទទួលរងគ្រោះទឹកជំនន់តិចតួច និងមានរយៈពេលខ្លីហើយមិនបង្កឲ្យមានការខូចខាតផ្ទះសំបែង ផលដំណាំរួមផ្សំរបស់ប្រជាពលរដ្ឋឡើយ។ ប៉ុន្តែនៅឆ្នាំ ២០១១ មានគ្រោះទឹកជំនន់យ៉ាងខ្លាំង និងមានរយៈពេលវែងរហូតដល់ជិតមួយខែពីខែសីហាដល់ខែកញ្ញា ហើយប៉ះពាល់ធ្ងន់ធ្ងរជាងគេគឺឃុំខ្ពង់រាប កោះសូទិន និងឃុំពាមប្រឆោះដែលបានបង្កឲ្យខូចខាតផ្ទះសំបែងប្រជាពលរដ្ឋ ដំណាំរួមផ្សំ ផ្លូវ និងទំនប់ជាច្រើន។ ក្រោមមកទៀតក៏ជាគ្រោះទឹកជំនន់ដែរនៅឆ្នាំ ២០១៣ ហើយវាធំដូចឆ្នាំ ២០១១ ដែរ និងវាបានបង្កឲ្យខូចខាតផ្ទះសំបែងប្រជាពលរដ្ឋ ដំណាំរួមផ្សំ និងផ្លូវយ៉ាងច្រើនទៀត។ និងបន្តទៀតវាមានដូចជាខ្យល់កន្ត្រាក់ រទេះបាញ់ ជាដើមដែលប្រជាពលរដ្ឋលោកបានយល់ដឹងពីវិធីការណាមួយហើយ...” ។

បើតាមប្រសាសន៍របស់លោក **ឆយ ថារិន** ទឹកជំនន់តែងតែកើតញឹកញាប់ជាងគេនៅពាក់កណ្តាលខែកក្កដាដល់ខែកញ្ញា និងមានគ្រោះរាំងស្ងួតខ្លះៗពីខែវិច្ឆិកាតែមិនបង្កភាពធ្ងន់ធ្ងរដល់ប្រជាពលរដ្ឋទេពីព្រោះពួកគាត់អាចបូមទឹកពីទន្លេមេគង្គស្រោចស្រែពង្រីកប្រាំងរបស់ពួកគាត់បាន។ នេះប្រវត្តិជាក់ស្តែងដែលលោក **ឆយ ថារិន** បានជួប និងចូលរួមយ៉ាងសស្រាក់សស្រាំក្នុងការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយគ្រោះមហន្តរាយនៅក្នុងស្រុករបស់លោក។

បើតាមសំដីរបស់លោកចាប់តាំងពីដំណើរការគម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានមកដល់ពេលនេះពុំទាន់ឃើញមានកើតឡើងគ្រោះមហន្តរាយធំៗនៅក្នុងស្រុករបស់លោកទេ ប៉ុន្តែចំពោះលោក **ឆយ ថារិន** វិញគាត់នឹងយកបទពិសោធន៍ និងចំណេះដឹងរបស់គាត់ដើម្បីត្រៀមខ្លួនជានិច្ចក្នុងការឆ្លើយតបការគ្រប់គ្រង និងការកាត់បន្ថយគ្រោះមហន្តរាយនៅស្រុករបស់លោក។

■ បង្ហាញពីបទពិសោធន៍នៃការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ

តាមរយៈបទពិសោធន៍ និងការចូលរួមដោយផ្ទាល់ជាច្រើនករណីទាក់ទងជាមួយគ្រោះមហន្តរាយក្នុងស្រុកកោះសូទិនចាប់តាំងពីឆ្នាំ ២០០៩ រហូតដល់បច្ចុប្បន្ននេះធ្វើអោយ លោក **ឆយ ថារិន** បានក្លាយទៅជាធនធានមនុស្សដ៏សំខាន់បំផុតសម្រាប់សាលាស្រុកកោះសូទិនក៏ដូចជាសម្រាប់អង្គការជាតិ និងអន្តរជាតិ ហើយនិងគម្រោងនានាដែលកំពុងធ្វើការលើវិស័យគ្រោះមហន្តរាយនេះ។

តាមរយៈការជួបសន្ទនាដោយផ្ទាល់ លោក **ឆយ ថារិន** គឺជាបញ្ជីរន្តម្នាក់ដែលបានបញ្ចប់ការសិក្សាបរិញ្ញាប័ត្រផ្នែកកសិកម្ម។ ដោយផ្អែកលើចំណេះដឹង និងបទពិសោធន៍ជាក់ស្តែងបានធ្វើឲ្យលោក **ឆយ ថារិន** ក្លាយទៅជាធនធានដ៏សំខាន់ផ្នែកគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយគ្រោះមហន្តរាយសម្រាប់ស្រុកកោះសូទិននេះ ជាក់ស្តែងមុននឹងមានគម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានលោកបានទទួលការបណ្តុះបណ្តាលជាច្រើនជាមួយអង្គការជាតិ អន្តរជាតិ និងគណៈកម្មាធិការជាតិគ្រប់គ្រងគ្រោះមហន្តរាយដែលទាក់ទងជាមួយនឹងការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋាន។ លោកមានជំនាញច្បាស់ទៅលើ (១) ការប្រើប្រាស់ប្រព័ន្ធបច្ចេកវិទ្យាព័ត៌មាន និងសារគមនាគមន៍ទាំងផ្នែកវីដេអូ និងទាន់ដើម្បីការប្រាស្រ័យទាក់ទងក្នុងការងារឆ្លើយតបគ្រោះមហន្តរាយក្នុងក្របខ័ណ្ឌថ្នាក់ក្រោមជាតិ ឧទាហរណ៍៖កម្មវិធីការិយាល័យ កម្មវិធីទូរលេខ អ៊ីមែល និងទំនាក់ទំនងសង្គម(ទាំងប្រព័ន្ធប្រតិបត្តិការលើ Android iPhone និង Desktops) ស្ថាតហ្វូន កុំព្យូទ័រយូរដៃ កុំព្យូទ័រលើតុ ។ល។ (២) ចេះប្រមូលទិន្នន័យបាត់បង់ និងខូចខាត ប្រព័ន្ធប្រកាសអាសន្ន និងប្រព័ន្ធគ្រប់គ្រង និងផ្តល់ទិន្នន័យទាន់ពេលវេលា....

(៣) ការផលិតរបាយការណ៍ក្នុងពេលមានហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយកើតឡើង ឧទាហរណ៍៖ ប្រាប់អំពីមុខសញ្ញា និងទឹកនៃឯកទ្រង់ ទំហំ និងផលប៉ះពាល់ អ្នករងគ្រោះ វិធានការណ៍ និងការដោះស្រាយ ឬការឆ្លើយតបសំណូមពរ និងការផ្តល់យោបល់ ។ល។ និងប្តូរសរុបផែនការឆ្លើយតប និងការត្រៀមសង្គ្រោះបន្ទាន់ (៤) ការចូលរួមវិភាគស្ថានភាព (៥) ការសង្កេត និងការតាមដានត្រួតពិនិត្យមុខសញ្ញាគ្រោះថ្នាក់ (៦) ការប្រាស្រ័យទាក់ទង និងផែនការផ្សព្វផ្សាយ និងចែកចាយព័ត៌មាន និង(៧) ការរៀបចំសម្រាប់ឆ្លើយតបទាន់ពេលវេលា ។ នៅពេលនេះ សម្រាប់លោក **ឆយ ថារិន** និងក្រុមការងារស្រុកកោះសូទិនទាំងអស់មានចិត្តរីករាយខ្លាំងណាស់នៅពេលមានគម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានចូលក្នុងស្រុករបស់លោក ព្រោះគម្រោងនេះជួយស្រុក និងឃុំរបស់លោកយ៉ាងច្រើនលើសលុបក្នុងការជួយគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ ជាក់ស្តែងដូចជាការជួសជុលផ្លូវ និងលើកទំនប់ ការធ្វើផ្លូវថ្មី និងការដឹកនិងស្តារស្រះ ប្រឡាយដែលមានអ្នកទទួលបានផលជាកសិករយ៉ាងច្រើនលើសលុបពីគម្រោងនេះ។ ក្រៅអំពីផលជាក់ស្តែងទាំងអស់ព្រមជាមួយចំណេះដឹងដែលមានស្រាប់ដូចរៀបរាប់ខាងលើរបស់ស្រុក គម្រោងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានបានជួយបណ្តុះបណ្តាលសមត្ថភាពបន្ថែមស្តីពីការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានដល់ក្រុមការងារលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.ស. និងក្រុមការងារលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ. ទៀត។ ចំពោះក្រុមការងារលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.ស. ស្រុកកោះសូទិននិយាយជារួម និងចំពោះលោក **ឆយ ថារិន** និយាយដោយលែកបានទទួលការបណ្តុះបណ្តាលជាច្រើនពីគម្រោង សម្រាប់លោកការបណ្តុះបណ្តាលសមត្ថភាពគឺសំខាន់ណាស់ហើយលោកអាចទទួលបានចំណេះដឹង និងការអនុវត្តជាក់ស្តែងថ្មីៗបន្ថែមទៀតស្តីពីការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានដូចជា៖(១) ការចូលរួមអនុវត្តជាក់ស្តែងស្តីពីការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយនៅសហគមន៍មូលដ្ឋានតាមរយៈការធ្វើសមយុទ្ធនៅកន្លែង និងការធ្វើលំហាត់សមយុទ្ធជាច្រើនលើក (២) ការចូលរួមលំហាត់អនុវត្តផ្តល់ស្តីពីការគ្រប់គ្រងហិរញ្ញវត្ថុ និងការធ្វើលទ្ធកម្ម (៣) ការចូលរួមអនុវត្តជាក់ស្តែងស្តីពីការចូលរួមវាយតម្លៃ និងការវិភាគហានិភ័យសម្រាប់ធ្វើការអភិវឌ្ឍផែនការកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ និងការបន្ស៊ាំទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ (៤) ការអនុវត្តជាក់ស្តែងស្តីពីការប្រើប្រាស់ប្រព័ន្ធបច្ចេកវិទ្យាព័ត៌មាន និងសារគមនាគមន៍ទាំងផ្នែករឹង និងទាន់ចាប់តាំងពីកំរិតធម្មតា មធ្យម និងកំរិតខ្ពស់ និង (៥) ការបណ្តុះបណ្តាលផ្សេងៗទៀតដែលលោក **ឆយ ថារិន** ទទួលបាន។

តាមប្រសាសន៍របស់លោក **ឆយ ថារិន** បានបញ្ជាក់ថា “*ឆ្លងតាមបទពិសោធន៍ និងការបណ្តុះបណ្តាលតាំងពីឆ្នាំ ២០០៩ មកដល់ពេលនេះលោកហ៊ាននិយាយថាអាចបម្រើប្រជាពលរដ្ឋនៅស្រុកកោះសូទិនបានយ៉ាងល្អព្រមជាមួយសមត្ថភាពការបណ្តុះបណ្តាលបន្តស្តីពីការកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ និងការបន្ស៊ាំទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុទៅឲ្យអ្នកពាក់ព័ន្ធផ្សេងៗទៀតនៅស្រុករបស់លោកបាន*” ។

■ លេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ. យល់ដឹងពីការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ

តាមរយៈការបណ្តុះបណ្តាលជាច្រើនលើកច្រើនសារពីអង្គការជាតិ និងអន្តរជាតិ ហើយនិងគម្រោងនានាដែលកំពុងធ្វើការលើវិស័យគ្រោះមហន្តរាយព្រមជាមួយការផ្សព្វផ្សាយដោយផ្ទាល់ទៅឲ្យលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ. ទាំងអស់ដោយមិនគិតថាជាឃុំគោលដៅរបស់គម្រោងពីលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.ស. គ្រប់ពេលដែលមានការប្រជុំនៅតាមមូលដ្ឋានក៏ដូចជាការប្រជុំសំខាន់ៗនៅក្នុងសាលាស្រុក។ លេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.ស. បានយកចិត្តទុកដាក់យ៉ាងខ្លាំងចំពោះក្រុមការងារលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ.ដោយលើកទឹកចិត្តអោយចូលរួមគ្រប់វគ្គបណ្តុះបណ្តាលទាំងឡាយដែលទាក់ទងទៅនឹងការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយព្រមទាំងជាមួយវិស័យវេយនឌ័រផងដែរ។

តាមរយៈការយកចិត្តទុកដាក់ និងតាមដានជាប្រចាំនេះហើយ ទើបធ្វើឲ្យក្រុមការងារលេខាធិការដ្ឋាន ...

គ.គ.ម.ស. អាចវាយតម្លៃ និងសនិដ្ឋានបានថាក្រុមការងារលេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.យ. គ្រប់ឃុំទាំងអស់មាន ការយល់ដឹងខ្ពស់ពីការគ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយព្រមទាំងជាមួយវិស័យវិស័យនៃផ្ទះ ដែរ។

■ **ការប្តេជ្ញាចិត្ត**

នៅចុងបញ្ចប់នេះលោក ឆយ ថារិន បានធ្វើការប្តេជ្ញាចិត្តដោយទឹកចិត្តរីករាយថា “ជួសមុខឲ្យក្រុមការងារ លេខាធិការដ្ឋាន គ.គ.ម.ស. ស្រុកកោះសូទិនទាំងអស់ ខ្ញុំសូមប្តេជ្ញាចិត្តថានឹងខិតខំយកចំណេះដឹងដែលបាន ទទួលពីគម្រោងទាំងអស់ទៅបម្រើប្រជាពលរដ្ឋនៅក្នុងស្រុកកោះសូទិននេះអោយអស់ពីសមត្ថភាពដើម្បីជួយ គ្រប់គ្រង និងកាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ និងការបន្ស៊ាំទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុឲ្យមាន ប្រសិទ្ធភាព ១០០% តាមរយៈការបណ្តុះបណ្តាល ការចែករំលែក និងផ្សព្វផ្សាយចំណេះដឹងស្តីពីគ្រប់គ្រង និង កាត់បន្ថយហានិភ័យគ្រោះមហន្តរាយ និងការបន្ស៊ាំទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុទៅឲ្យពួកគាត់ដោយផ្ទាល់” ។